
شکستگی لوله دلیل قطعی آب مرکز کردستان 
آب شرب سنندج وصل شد 

ایــران زمیــن-  آب برخــی مناطــق 
بامــداد  ســنندج  شــهر  محــات  و 
پنجشــنبه بــه دلیل شکســتگی لوله 
۸۰۰ میلیمتــری در میــدان انقــاب 
ایــن شــهر قطــع شــد کــه بــا تــاش 
نیروهای امدادی مشکل قطعی آب 

برطرف شد. 
شــهریار یاسینی  مدیر روابط عمومی اســتانداری کردستان به »ایران« گفت: 
بامداد پنجشنبه به دلیل اشتباه کارگران یکی از پیمانکاران طرح های عمرانی، 
خــط لولــه اصلــی توزیــع آب شــهر واقــع در میــدان انقــاب این شــهر دچار 
شکســتگی شد و  باتوجه به اهمیت موضوع همه نیروهای امدادی برای رفع 

این مشکل بسیج شدند.
وی افــزود: از ســاعت 16  روز پنجشــنبه همــه محــات ســنندج از آب شــرب 

برخوردار شدند و در هیچ منطقه ای قطعی آب مشاهده نشد. 
از سوی دیگر مدیر روابط عمومی شرکت آب و فاضاب کردستان هم گفت: 
آب شرب خیابان های شهدا، 1۷ شهریور، استانداری، کشاورز، مردوخ، اردلان، 
بلوار کردســتان و جانبازان، کانی کوزله، شــهرک اندیشــه، تپه حنیفه، توحید، 
گریاشان، دگایران، شهرک شهرداری، باغ ژاله، بلوار پاسداران، خیابان حسن 
آباد، شهید تعریف، ادب، حافظ، غفور، قسمتی از تکیه و چمن، شهرک نور، 
جامی، جام جم، شــالمان، شهرک ساحلی، شــهرک علوم پزشکی، شهرک 

پیام، گریزه، قسمتی از قرادیان و شهرک صاح الدین قطع شد.
حسن عسکری فرماندار سنندج هم در گفت وگو با تسنیم از ترمیم شکستگی 
لوله اصلی آب شرب سنندج خبر داد و گفت:  ازصبح پنجشنبه تا زمان وصل 
شدن آب، برای خبازی ها و محل هایی همچون بیمارستان ها، مراکز درمانی 
و خوابگاه های دانشــجویی به وسیله تانکرهای ســیار نهادهای نظامی سپاه و 
ارتش و همچنین آبفا، آبرسانی صورت گرفت تا خدای ناکرده مردم با چالش 

جدی مواجه نشوند.
عســکری ضمن عذرخواهــی و قدردانی از صبوری مــردم تصریح کرد: تمام 
تاش مان خدمت بی منت به مردم  است و در این راستا از هیچ تاشی دریغ 

نخواهیم کرد.

صدور یک ماهه مجوز سرمایه گذاری در مازندران
ساری - مازندران با افزون بر سه میلیون و ۲۸۳ هزار نفر جمعیت و ۲۳ هزار 
و ۷۵۶ کیلومتر مربع وسعت، در مجموع حدود چهار درصد تولید ناخالص 
ملــی ایــران را به خود اختصــاص داده که بهره گیری از چنین ظرفیت بســیار 
مناســب در جهــت توســعه اقتصــادی و ســرمایه گذاری جدیــد بــرای دولت 

سیزدهم از اهمیت بسزایی برخوردار است.
فرصت هــای  همایــش  اولیــن  در  مازنــدران  اســتاندار  ایرنــا،  گــزارش  بــه 
ســرمایه گذاری اســتان مازنــدران گفت: صــدور مجوزهای ســرمایه گذاری در 
اســتان با راه اندازی پنجــره واحد با همراهی دســتگاه های اجرایی به یک ماه 

کاهش یافت.
ســیدمحمود حسینی پور با بیان اینکه، در سال های گذشته بسیاری از فعالان 
اقتصــادی بــرای دریافــت مجوزهــای ســرمایه گذاری مدت هــا در پشــت در 
]اتاق[ مدیران معطل می ماندند، افزود: این خبر خوش را به شــما می دهم 
کــه بــا راه اندازی پنجــره واحد ســرمایه گذاری در کمتر از یک مــاه بعد از ثبت 
درخواست، فعال اقتصادی حتی بدون آنکه یک بار به اداره ای مراجعه کند، 

مجوز فعالیت آن صادر خواهد شد.
وی ادامــه داد: توســعه اقتصادی و ایجاد اشــتغال پایدار در مازنــدران باید از 
ســوی مســئولان و بخش خصوصی به گفتمان تبدیل شــود و برای شکوفایی 

اقتصاد این دیار برنامه هایی در دست اجرا داریم.
نماینــده عالــی دولت در اســتان مازنــدران با بیــان این که، برخــی از مدیران 
استانی اعتقادی به توسعه ندارند، تصریح کرد: به هیچ عنوان اجازه نخواهیم 
داد این مســئولان ناکارآمد ســر کار باشــند و بشــدت با شــخصیت های اداری 

بی توجه به رونق اشتغال مازندران برخورد خواهیم کرد.
حســینی پور افــزود: گــروه فاســد اداری کــه به دنبــال منافع شــخصی و رانت 
خود هســتند مانع توسعه اقتصادی مازندران هستند اما دستان این مدیران 

ناکارآمد را از بدنه اجرایی استان قطع خواهیم کرد.
وی ادامــه داد: تنهــا راه مقابله با فســاد اداری صــدور الکترونیکی مجوزهای 
ســرمایه گذاری اســت و در ایــن بیــن پنجــره واحــد ســرمایه گذاری در اســتان 
راه انــدازی شــد. اســتاندار مازندران گفت: بانک های اســتان، خدمات بســیار 
خوبی در یکسال گذشته ارائه دادند که به طور حتم این رویه در سال های آینده 

هم برای توسعه استان ادامه می یابد.
حســینی پور افزود: بانک های عامل اســتان برای رونق بازار مرکبات و گوشت 
مرغ حدود ۲ هزار و ۵۰۰ میلیارد تومان تســهیات پرداخت کردند که به طور 
حتم در آینده نزدیک تأثیر آن را روی اقتصاد اســتان شــاهد خواهیم بود. وی 
تصریح کرد: بزرگترین مولدســازی در طول تاریخ مازندران اکنون در دســت 
اجرا اســت و اماکن دولتی مســتقر در سواحل اســتان با همراهی وزارتخانه ها 

بزودی به بخش خصوصی واگذار می شود.

شهر یزد به طور کامل در برابر سیل ایمن نیست
یزد - شــهردار یزد با بیان اینکه مهم ترین تهدید این شــهر سیل است، گفت: 
بــا توجــه به اقدامات انجام شــده هنوز هم یزد در برابر ســیل ایمن نیســت و 
با اقداماتی که صورت گرفته مســیرهای هدایت ســیاب مشــخص و باز شده 

است.
ابوالقاسم محی الدین در بازدید خبرنگاران از سیل بندهای شهر یزد، افزود: در 
صورتی که بارش های مرداد ماه تکرار شود، بخشی از اتفاقات سیل قبلی را در 
شهر یزد شاهد خواهیم بود و برای ایمنی کامل شهر در برابر این تهدید باید 

همه دستگاه های مسئول وارد عمل شوند.
چهار سیل بند احتیاطی برای ذخیره آب و کنترل سیل توسط شهرداری یزد در 
دست ساخت است که هرکدام سه میلیارد تومان هزینه دارد. وی اظهار کرد: 
شــهرداری یزد بعد از ســیل مردادماه مرمت و استحکام بخشی سیل بندها و 
ســاخت ســیل بندهای احتیاطی را آغاز کرد تا ضمن ذخیره بخشی از آب، از 

ورود سیل به داخل شهر جلوگیری شود.
محی الدین با بیان اینکه اکنون چهار ســیل بند احتیاطی و گوراب های پشــت 
آنها برای ذخیره آب و کنترل ســرعت ســیل برای جلوگیری از ورود به داخل 
شــهر در دست ســاخت است که ســاخت هر کدام از آنها ســه میلیارد تومان 

هزینه دارد.

 عملکرد تولید زعفران در خراسان شمالی 
بیش از میانگین کشوری 

بجنورد- رئیس ســازمان جهاد کشــاورزی خراســان شــمالی گفت: عملکرد 
تولید زعفران از ســطح کشــتزارهای این اســتان با ۵.۵ کیلوگــرم در هر هکتار 

بیش از میانگین کشور است.
محمد محمد زاده اظهار داشــت: میانگین برداشت زعفران در کشور بیش از 

چهار کیلوگرم در هر یک هکتار است.
وی افزود: خراسان شمالی با چهار هزار و ۶۳ هکتار سطح زیر کشت زعفران 
بعد از استان های خراسان رضوی و جنوبی مقام سوم در کشور دارد که از این 

میزان ۶1 هکتار غیربارور است.
محمد زاده تصریح کرد: بیشترین میزان زعفران در شهرستان فاروج با سطح 
زیرکشت حدود سه هزار و 1۸ هکتار است که بعد از آن شهرستان های شیروان 

و اسفراین در مقام دوم و سوم قرار دارند.
رئیس سازمان جهاد کشــاورزی خراسان شمالی گفت: استان دارای 1۲ واحد 
صنایع تبدیلی و تکمیلی با ظرفیت ســالیانه ۹.۲ تن اســت که هفت واحد به 

صورت تخصصی روی زعفران فعال است.
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نهضــت  دارد  قصــد  کشــاورزی  جهــاد  وزارت   
امــا  بینــدازد  راه  بــه  ایــران  در  نهــال  کاشــت 
کارشناســان نمی دانند که این تصمیم بر اساس 
کدام مطالعه و ســند علمی گرفته شــده اســت. 
کاشــت یــک میلیــارد نهــال در چهــار ســال کــه 
تبدیــل به دغدغــه اصلی ایــن روزهای ســازمان 
منابــع  طبیعی و آبخیزداری شــده اســت، از نگاه 
کارشناسان غیرعلمی است، زیرا این اقدام عاوه 
بر فشار بر منابع آب، آینده خوبی برای طبیعت 
ایران به همراه نخواهد داشت و منجر به توسعه 
جنــگل در کشــور نمی شــود امــا نقی شــعبانیان 
معــاون امــور جنــگل ایــن ســازمان می گویــد که 
کاشــت یک میلیارد نهال با هدف زراعت چوب، 
احیــای جنگل هــا و افزایــش ســرانه فضای ســبز 
اطراف شهرها انجام می شود و در صورت تأمین 
اعتبار، سازمان متبوعش می تواند سالانه بیش از 

ارقام هدفگذاری شده، نهال تولید کند.
ë  درخواست سالانه بیش از 4هزار میلیارد تومان

اعتبار
نقی شــعبانیان معــاون امور جنگل ســازمان 
منابع  طبیعی و آبخیزداری کشــور در گفت وگو با 
»ایران« در این خصوص عنوان می کند: از کاشت 
یــک میلیارد نهــال چند هــدف دنبال می شــود؛ 
نخســتین هدف احیای جنگل های تخریب شده 
است. تاش می کنیم در اراضی جنگلی تخریب 
شده شمال و زاگرس تعدادی نهال کشت کنیم.

او اضافــه می کنــد: هــدف دیگر این اســت که 
زراعت چوب انجام دهیم. به دنبال این هستیم 
که بعد از توقف بهره برداری یک بخشی از چوب 
کشــور را تولید کنیــم. البته نیاز به واردات شــدید 
هم داریم. سومین هدف هم این است که سرانه 

فضای سبز در اطراف شهرها را افزایش دهیم.
بــه گفته معــاون امور جنــگل، ســرانه فضای 
ســبز ایران نســبت به اســتاندارد جهانــی که بین 
۲۰ تا ۲5 متر مربع اســت، در بســیاری از شــهرها 
کمتر از نصف این میزان است. سرانه فضای سبز 
در اطراف شــهرهای ایــران بین 5تــا ۷متر مربع 
است. افزایش سرانه به دنبال معضات زیست 
محیطی مثل ریزگردها، آلودگی هوا و فرســایش 

ضروری به نظر می رسد.
همــه  مشــارکت  بــا  مــا  می کنــد:  اضافــه  او 
دستگاه ها تاش می کنیم که این طرح را اجرایی 
کنیم. ســازمان منابع  طبیعی قادر اســت سالانه 
۲5۰ میلیــون نهــال تولیــد کند و ایــن رقم خارج 
از نهــال تولیــد شــده در نهالســتان های بخــش 

خصوصی است.
بــه گفتــه شــعبانیان فعــاً ســازمان منابــع 
درآمدهــای  از  نهــال  تولیــد  بــرای  طبیعــی 
اختصاصی خود اســتفاده کرده اســت اما سالانه 
4هــزار و 5۰۰ میلیــارد تومان اعتبار بــرای اجرای 
نهضــت نهالکاری درخواســت شــده اســت. این 
رقم در قالب طرحی که ارائه شــده، برآورد شــده 
اســت. عاوه بر ایــن، 45۰ میلیارد تومــان اعتبار 
بــرای ســال اول بــه منظــور اصــاح زیرســاخت 
نهالستان های تخریب شده در کشور، درخواست 

شده است.
او از انتصــاب مجــری برای طرح کاشــت یک 
میلیارد نهال در یک دوره چهارســاله خبر داده و 
از برنامه ریزی کاشت نهال برای همه استان های 

کشور خبر می دهد.
معــاون امور جنگل مدعی می شــود در ســال 
ابتــدای اجــرای این طــرح، تــا حد زیــادی هدف 
تولید ۲5۰ میلیون اصله نهال محقق شده است. 

ë  پتانســیل آبی برای تولید این میزان نهال وجود
ندارد

اما برخی کارشناسان منتقد این طرح، کاشت 
یــک میلیــارد نهــال را مغایــر بــا پتانســیل های 
سرزمینی ایران تشخیص می دهند. یا درباره این 
طرح ابهاماتی دارند. یک کارشــناس در گفت وگو 
با »ایران« می گوید: در حال حاضر در کشــور 1۳۸ 
نهالســتان وجــود دارد کــه اعداد متفاوتــی درباره 

رقم تولید نهال در آنها اعام می شود.
او ادامــه می دهــد: اگرچــه گفتــه می شــود ایــن 
نهالســتان ها پتانســیل تولید تعداد زیادی نهال را 
دارند اما از آنجا که بسیاری از این نهالستان ها با آب 
چاه تغذیه می شــوند، تولید نهال بیشتر به مفهوم 

برداشت بیشتر از منابع آب زیرزمینی است.
مرتضــی ابراهیمی رســتاق کارشــناس زاگرس 
نیــز در گفت وگو بــا »ایران« دربــاره این طرح تأکید 
می کنــد: در شــرایط فعلــی با جنگلکاری در کشــور 
مخالفــم. نفس یک پــروژه در زمان طــرح آن، داد 

می زند که غلط مطلق است.
نداریــم؛  جنگلــکاری  مــا  می کنــد:  اضافــه  او 
بلکــه طــرح جنگلــداری داریــم. داخل ایــن طرح، 
پروژه هــای متعــددی تعریف می شــود کــه یکی از 
آنها می تواند جنگلکاری باشــد. وقتی جنگل طرح 
نــدارد، جنگلکاری هم نمی توانــد محلی از اعراب 

داشته باشد.
ابراهیمی رســتاق عنوان می کنــد: در زاگرس 
با جنگلی مواجه هســتیم که به طور اورژانسی ۷۰ 
درصد مساحتش از حداقل عملکرد مورد انتظار 
برخوردار نیســت. یعنی اگر ســطح زاگــرس را 6 

میلیون هکتار در نظر بگیرید، 4 میلیون هکتار آن 
مخروبه اســت و پوشــش تاج در این مساحت، از 

۲5 درصد کمتر است.
او اضافــه می کنــد: در ایــن مســاحت اساســاً 
بــا اکوسیســتم جنگلــی مواجه نیســتیم. این بوم 
ســازگان زوال پیــدا کــرده و دچار بحران اساســی 
اســت، ولــو اینکــه بپذیریــم جنگلکاری درســت 
باشــد، بــا کــدام تــوان و اعتبــار قــرار اســت ایــن 

مساحت 4 میلیون هکتاری را احیا کنیم؟
او ســخنان خــود را بــا طــرح ایــن پرســش که 
و  داده  ادامــه  چیســت  جنگلــکاری  ضــرورت 
می گویــد: ما دلایلی داریم کــه می گوییم در حال 
حاضــر بــذرکاری مقــدم بــه جنگلــکاری اســت. 
نهالکاری در زاگرس چندین برابر بذرکاری هزینه 
دارد و اســتقرار نهال به مراتب مشــکل تر اســت. 
جنگلــی هــم که از این مســیر به وجــود می آید از 

نظر پایداری زیر سؤال است.
ë بذرکاری مقدم بر نهالکاری

ابراهیمــی رســتاق می گوید: اگــر قصد احیای 
زاگــرس را داشــته باشــیم، بــذرکاری مقــدم بــر 
نهالکاری اســت. اگر بذر در جنگل مســتقر شود، 
آینده دار اســت و درختی مشابه درخت کهنسال 
قدیمی ایجاد می کند. ممکن اســت مشــکلی در 
اســتقرار بذر بوجود آیــد اما از آنجا که بذرپاشــی 

کم هزینــه اســت، می تــوان آن را تکــرار کــرد و در 
زمان مناسب با اصول درست بذرپاشی کرد.

او ادامــه می دهــد: مــا در جاهایــی کــه جنگل 
از بیــن رفتــه اســت، نبایــد ابتــدا بــه ســاکن گونه 
کلیماکــس )کلیماکــس در لغــت بــه معنی قله 
و اوج اســت و جوامــع کلیماکــس واژه ای صرفــاً 
از  بیولوژیــک  جمعیت هــای  بــرای  اکولوژیکــی 
گیاهان و جانوران اســت که در طــی پدیده توالی 

اکولوژیکی بوجود می آیند( بکاریم.
این کارشناس زاگرس بیان می کند: گونه های 
کلیماکــس در ابتــدای رشــد نیــاز بــه پنــاه دارند. 
توده های موجود یک لایه عایق بالای ســر جنگل 
بــه وجود مــی آورد و مانع نشســت ســرما به کف 
زمین می شــود. وقتی این لایه نباشــد، سرما روی 
زمیــن می نشــیند و در آن زمــان بذرهای کاشــته 
شــده و جوانــه زده، دچــار ســرمازدگی دیــررس 
می شــوند. به این ترتیب نهال چند شاخه شده و 

تمایلی به رشد نخواهد داشت.
او کشــت گونه هــای پیشــاهنگ و پرســتار در 
جنگل های بلــوط را ضروری دانســته و می گوید: 
فقــط در جاهایــی می تــوان گونــه کلیماکــس را 
کاشــت کــه بیــن 4۰ تــا 6۰ درصد پوشــش تاجی 
داشــته باشــیم. ایــن اقــدام بــه غنی ســازی توده 

کمک می کند.

ابراهیمی رستاق تأکید می کند: اگر در زاگرس 
فقط بتوانید دو ســال جلوی چرای بز را بگیرید تا 
لاشبرگی که پایین می ریزد، کف جنگل بماند، به 
این اکوسیســتم کمک بزرگی شــده اســت. وقتی 
14 برابــر تولیــد، کــف جنــگل بــز داریــد، چگونــه 
می خواهیــد در این اکوسیســتم زادآوری داشــته 

باشید.
او اضافــه می کنــد: در زاگــرس بــه دلیــل نبود 
لاشــبرگ، خاک مرده اســت و چیزی بــرای ارائه 
بــه گیــاه نــدارد. در جنگل هــای زاگــرس حداقل 
باید لاشــبرگ را روی زمیــن باقی بگذارند و به بز 
اجازه چرا ندهند. این مسأله سرآغازی برای روند 
تعالی جنگل می شــود. ضمــن آنکه جلوی روان 
شــدن آب را می گیــرد. زیــرا آب از عرصــه دارای 

لاشبرگ براحتی عبور نمی کند.
او با اشــاره به مطرح شدن طرح های متنوعی 
که بــا هدف ارائــه اعــداد و ارقام راه اندازی شــده 
اســت، عنــوان می کنــد: هــدف بســیاری از ایــن 
طرح ها صرفاً تبلیغات اســت. از دهه 6۰ تاکنون 
طرح هــای مختلفــی بــا این هــدف مطرح شــد. 
یــک زمانی کاشــت گردو خیلــی روی بورس بود. 
اگــر آن آمارهــا را با هم جمع کنیــم، باید گردوی 
خاورمیانــه را تأمین می کردیم اما امــروز اثری از 

آمارهای ارائه شده نیست.

ابهام درباره طرح کاشت یک میلیارد نهال 
»ایران« در گفت وگو با کارشناسان بررسی کرد 

رنا
ای

عکس تزئینی استسید امین هادی پور

هنوز دندان های شیری پیروز نیفتاده است
دامپزشــک پیروز توله یوز متولد 
شــده در توران سمنان می گوید: 
»پیروز مشــکل جسمانی حادی 
ندارد ولی دندان های دائمی آن 

هنوز رویش نداشته است.«
او به مهر می گوید: رشــد پیــروز به دلیل اینکــه در محیط 
اســارت متولــد شــده نســبت بــه یوزپلنگ هایــی که در 
طبیعــت متولــد می شــوند، عقب تر اســت. بــر همین 
اســاس هنوز دندان هــای اصلــی جایگزیــن دندان های 
شــیری آن نشــده در حالــی کــه بایــد تاکنــون ۵۰ درصد 

دندان های دائمی آن پدیدار می شد.
باســتانی با اشــاره به اینکه وزن پیروز حــدود ۵ کیلوگرم 
کمتــر از میزانــی اســت که رشــد طبیعی داشــته باشــد، 

تصریــح کــرد: »البته ایــن موضــوع بــرای آن خطرناک 
نیست و پیروز مشکل جسمانی حادی ندارد.«

او می گوید: »پیروز حدود 6ماه ســن دارد و ســامت آن 
روزانه طی دو نوبت مورد بررسی و ارزیابی قرار می گیرد. 
پیروز در واقع جزو یوزپلنگ هایی اســت که ما بیشــترین 

اطاعات پزشکی از آن را دارا هستیم.«
به گفتــه باســتانی وزن، دمای بدن، نوع غــذا، وضعیت 
دفع مدفوع، کیفیت ادرار و سامت دهان و دندان پیروز 

به صورت مداوم مورد رصد و ارزیابی قرار دارد.«
پیروز یوزپلنگ آسیایی و فرزند »ایران« و »فیروز« است 
که در ۱۱ اردیبهشــت ۱4۰۱ متولد شــد و به نماد یوزپلنگ 
ایرانی تبدیل شــده و این یوز تنها توله باقی مانده از ســه 

فرزند »ایران« است .

نـــــما

بیتا  میرعظیمی
خبرنگار

لیلا مرگن
خبرنگار

چرای دام و برداشت دانه های بلوط اجازه نمی دهد جنگل خودش را بازسازی کند

کمتر کســی اســت که نــام »ســیدامین هادی پور«، 
تنها محیطبان قطع عضو کشــور را نشــنیده باشد؛ 
محیطبانــی که حین مأموریت مورد اصابت گلوله 
متخلفــان قــرار گرفــت و متأســفانه  پای خــود را از 
دســت داد. ماجرا از این قرار اســت که در فروردین 
ماه 1۳۹۹، چهار فرد مهاجم بنا به دلایل نامعلوم 
به پاسگاه محیطبانی کارون واقع در بخش مرکزی 
شهرســتان گتوند حمله کــرده و پــس از درگیری با 
»ســیدامین«، پــای راســت او را با اســلحه شــکاری 
هــدف حمله قــرار دادند. شــدت آســیب دیدگی و 
وخامــت حــال وی به حــدی بود که پزشــکان برای 

حفظ جان مصدوم، پایش را از زانو قطع کردند.
این حافظ طبیعت در گفت و گویی دوســتانه با 
»ایــران«، از عدم احــراز جانبــازی اش در طول این 
سال ها گله کرده و تأکید می کند که تا به امروز موفق 
بــه تهیــه  پروتز مــورد نظــرش و دریافت خســارت 
یــا بیمه  بابت نقص عضو نشــده اســت. او شــغل 
محیطبانــی را سرشــار از خاطــرات تلــخ و شــیرین 
دانســته و می گویــد: »اگر عاشــق طبیعت نباشــی، 

هیچ وقت نمی توانی دوام بیاوری.«
او کــه ۹ ســال از بهتریــن لحظــات عمــرش را 
صــرف حفاظــت از محیــط  زیســت کــرده اســت، 
خاطرات نابی از طبیعت به یادگار دارد. خاطراتی 
کــه بازگــو کردنــش، این جملــه را بــار دیگر بــه یاد 
مــی آورد کــه »محیطبــان عاشــق و شــجاع اســت؛ 
چراکــه اگــر چیــزی جــز ایــن بــود هرگز این شــغل 
مقــدس را نمی پذیرفــت«. او خاطــرات زیــادی از 

ســال ها عاشــقی با طبیعــت ایــران دارد. هادی پور 
می گوید: سال هاســت مــردم قصــه تیرخوردنم را 
شــنیده اند؛ به همین دلیل نیازی نیســت تا دوباره 
بقچه حوادث تلخ آن حادثه را باز کرده و آن را نقل 
کنم. بهتر اســت دو خاطره دیگــر از دوران خدمتم 
در دو پاســگاه »کرائــی« و »نفــت ســفید« واقــع در 
منطقه حفاظت شــده گتوند در شهرستان شوشتر، 
نقل کنم تا مردم بیشــتر از ســختی ها و مشقت کار 

محیطبان ها آگاه شوند.
»هادی پور« با آرامشی بی وصف، از زیبایی های 
منطقــه حفاظــت شــده گتونــد تعریــف می کنــد؛ 
منطقه ای کوهستانی که به دلیل وجود گونه خاص 
جانــوری قــوچ و میــش، مــورد توجــه شــکارچیان 
قــرار دارد. در ایــن منطقــه دو پاســگاه محیطبانــی 
»کرائــی« و »نفــت ســفید« قــرار دارد. او می گویــد: 
»آب شــرب پاسگاه کرائی، توســط پمپ از چشمه 
تأمین می شــود. بــه همین دلیل نیــز بعد از فصل 
بارندگی، باید این چشــمه حتماً لایروبی شــود. در 
اردیبهشــت ۹۵ بــه همــراه تعــدادی از همکارانم، 
عازم لایروبی چشمه شدیم. یکی از نیروها را داخل 
چشــمه فرســتادیم تا کار لایروبی را انجام دهد اما 
در برابــر چشــمان متعجب مــان، انــواع فضولات 
دام و حتی لاشــه انواع و اقســام موجودات مرده از 
داخل آن بیرون آمد، اما مگر می شــود! ما مدت ها 
بود از این آب نوشــیده بودیم! لحظه بسیار طاقت  
فرسایی بود. همگی شوکه شده بودیم! داشتم فکر 
می کــردم چطور ما از ایــن آب آلــوده خوردیم، اما 

هیچ کداممان حتی مریض هم نشدیم!«
هر چه بود بخت با ما یار بود. برای جلوگیری از 

اتفاق مشابه، دور چشمه را به اندازه ۳۰ سانتیمتری 
آجرکاری کردیم. دری نیز برایش تعبیه کردیم تا با 
اطمینان بیشتری بتوانیم از آب آن استفاده کنیم.«

یــک ســالی از ماجــرای آلودگــی آب شــرب در 
پاســگاه کرائی می گذشــت که بــار دیگــر حادثه ای 
مشــابه را در پاســگاه نفت ســفید تجربه کردم. آب 
مورد نیاز این پاســگاه توسط تانکر تهیه می شد؛ اما 
به دلیل کوچک بودن مخرن یا منبع مورد استفاده، 
همیشــه در مضیقه بودیم. به همین دلیل به فکر 
تهیه یک مخــزن آب بزرگتر افتادیم. این مخزن را 
تهیه و پس از تمیز کردن، بالای تپه مجاور پاسگاه و 
زیر خاک دفن کردیم. مخزن را زیر خاک گذاشتیم 

تــا آب بــا تابــش آفتاب گــرم نشــده و همچنین به 
دلیــل قرارگیــری در بالادســت و وجود شــیب، آب 
شرب به سهولت مورد استفاده قرار گیرد. همه چیز 
خوب پیش می رفت و خدا را شکر دیگر مشکل آب 
نداشــتیم. تا اینکه بعــد از چند روز، بــرای آبگیری 
مجدد این تانکر اقدام کردیم. یکی از نیروها را برای 
بررســی داخل تانکر فرستادیم. اما در مدت زمانی 
کوتاه، همگی شــوکه شــدیم. داخل تانکر پــر بود از 
لاشــه و اســکلت مار؛ مارهــا احتمالاً بــرای خوردن 
آب وارد تانکــر شــده بودنــد، اما همگی گیــر افتاده 
و مــرده بودند. شــاید هم به دنبال مــوش وارد این 
تانکر شده بودند چون داخل تانکر چند لاشه موش 

هم پیدا کردیم! خاصه که با هر بدبختی بود تانکر 
را خالی کرده و بعد از یک شست وشــوی درســت و 
حســابی، آن را دوباره پــر از آب کرده و داخل خاک 
دفن کردیم. صحنه بد و شوک آوری بود! تا مدت ها 
من و همکارانم، رغبت نوشیدن آب از داخل تانکر 
را نداشــتیم و تنها برای شست و شــو از آن اســتفاده 
می کردیــم. این محیطبان جــوان در آخر می گوید: 
اگر به شغلی عاقه مند باشی، تمام سختی هایش 
را بــه جان می خری. محیطبان ها عاشــق کارشــان 
هستند؛ به همین دلیل است که علی رغم تمام این 
ســختی ها، با جــان و دل از طبیعت و حیات وحش 

مراقبت می کنند.

گفت و گوی »ایران« با تنها محیطبان قطع عضو کشور

پای رفتنم نیست

رنا
ای


